
Wywiad z doc. dr hab. med. GraÅźynÄ… BrodÄ…

WielooÅ›rodkowe Ogólnopolskie Badania Stanu Zdrowia LudnoÅ›ci to najwiÄ™ksze w Polsce badanie
epidemiologiczne.


{mosloadposition mod_wywiad} 

Doc. dr hab. med. GraÅźyna Broda, Instytut Kardiologii w Warszawie: Celem programu byÅ‚a ocena
czynników ryzyka, czyli podstawowego zagroÅźenia populacji zarówno dla caÅ‚ej Polski jak i
poszczególnych regionów. By wytÅ‚umaczyÄ‡, dlaczego ludzie na wschodzie rzadziej umierajÄ… niÅź
ludzie na zachodzie. Jest to niezwykle istotne. ChcieliÅ›my sprawdziÄ‡, czy czynniki ryzyka mogÄ…
wytÅ‚umaczyÄ‡ tÄ™ sytuacjÄ™. PrzecieÅź populacja polska jest jednolita pod wzglÄ™dem rasowym,
etnicznym, a jednak tak odmiennie reaguje. 



M.C.: Czy juÅź wiemy dlaczego? 



Doc. dr hab. med. GraÅźyna Broda: Nie wiemy. Najpierw musimy przeanalizowaÄ‡ wyniki badaÅ„.
WczeÅ›niej regionalne zróÅźnicowanie nie byÅ‚o badane na tak duÅźÄ… skalÄ™. To wymaga bardzo
dokÅ‚adnych i czasochÅ‚onnych analiz. Mam nadziejÄ™, Åźe zajmÄ… siÄ™ tym eksperci. 



M.C.: Jaki byÅ‚ zakres badania? 



Doc. dr hab. med. GraÅźyna Broda: Zakres byÅ‚ olbrzymi. W podstawowej próbie zbadaliÅ›my 15 tys.
osób. Jest to absolutnie najwiÄ™ksza, jak dotÄ…d, próba. 



M.C.: Czego moÅźemy oczekiwaÄ‡ po badaniach? 



Doc. dr hab. med. GraÅźyna Broda: Przede wszystkim poznamy sytuacjÄ™ w Polsce. NiezaleÅźnie od
walorów naukowych moÅźemy siÄ™ spodziewaÄ‡, Åźe w oparciu o te badania wyselekcjonujemy regiony
o najwyÅźszym stopniu zagroÅźenia i te punkty w prewencji, na które w danym regionie trzeba
poÅ‚oÅźyÄ‡ szczególny nacisk. Ta wymiar praktyczny. Mamy takÅźe nadziejÄ™, Åźe za piÄ™Ä‡ lat
powtórzymy tego rodzaju badanie i sprawdzimy, czy te nasze dziaÅ‚ania rzeczywiÅ›cie sÄ… efektywne. 



M.C.: Miejmy nadziejÄ™, Åźe sÄ…. DziÄ™kujÄ™ za rozmowÄ™. 



Doc. dr hab. med. GraÅźyna Broda: DziÄ™kujÄ™. 



RozmawiÅ‚a Marta Ciosmak, 2005-11-22
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